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Samenvatting 

Minstens één keer in de vier jaar onderzoekt de onderwijsinspectie 
ieder schoolbestuur in Nederland. Het vierjaarlijks onderzoek is dit 
jaar uitgevoerd bij het bestuur van Stichting Openbaar Voortgezet 
Onderwijs Gouda. We hebben onderzocht of het bestuur op zijn 
scholen zorgt voor onderwijs van voldoende kwaliteit en of het 
financieel in staat is om ook in de toekomst goed onderwijs te blijven 
verzorgen. 
 
Wat gaat goed? 
Het bestuur stuurt voldoende op de kwaliteit van de lessen en 
van de onderwijsresultaten. 
 
Het bestuur kent een professionele cultuur. Leden van het bestuur zijn 
het gewend elkaar aan te spreken en kritisch te bevragen. Ook vragen 
zij elkaar om advies en verantwoorden zij zich ten opzichte van elkaar. 
Ook de relatie van het bestuur met de raad van toezicht en de 
gemeenschappelijke medezeggenschapsraad is professioneel en 
men gaat op een open en integere manier met elkaar om. 
 
Het bestuur heeft goede tegenspraak georganiseerd. Ouders, 
personeel en leerlingen worden tijdig betrokken bij beslissingen. 
 
Het financieel beheer van het bestuur is in orde. Het bestuur weet 
hoeveel geld het nu en in de toekomst nodig heeft voor het geven van 
goed onderwijs. Het bestuur verkrijgt en besteedt de middelen die het 
daarvoor van de rijksoverheid ontvangt in overeenstemming met de 
wettelijke eisen. 
 
De begeleiding van leerlingen, het didactisch handelen van leraren en 
de onderwijsresultaten zijn in orde. 
 
Wat kan beter? 
Het bestuur kan een meer gemeenschappelijk kader voor 
kwaliteitszorg opzetten, met als doel systematischer te werken aan de 
verbetering van de onderwijskwaliteit. 
 
Het bestuur kan de raad van toezicht intensiever betrekken bij de 
monitoring van de uitvoering van het strategisch beleidsplan. 
 
De intern toezichthouder geven wij in overweging in het volgende 
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jaarverslag aandacht te besteden aan de doelmatigheid van de 
besteding en de verantwoording van zijn toezicht daarop. 
Het bestuur wordt aangeraden in het volgende jaarverslag aandacht 
te besteden aan de continuïteitsparagraaf. Een aantal onderdelen van 
de verplichte continuïteitsparagraaf voldoet niet geheel aan de 
wettelijke vereisten. Daarnaast vragen wij het bestuur aandacht te 
besteden aan de besteding en de verantwoording van de middelen 
passend onderwijs. 
 
Wat moet beter? 
Het bestuur moet ervoor zorgen dat de kwaliteit van het onderwijs op 
het Coornhert Gymnasium systematischer wordt geëvalueerd. 
 
Vervolg 
Wij spraken met het bestuur af dat wij bij het eerstvolgende 
vierjaarlijks onderzoek vaststellen of het Coornhert Gymnasium de 
kwaliteit van het onderwijsproces voldoende systematisch evalueert.  
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Opzet vierjaarlijks onderzoek 1 . 

Standaard Onderzocht 

Kwaliteitszorg en ambitie Kwaliteitszorg en ambitie 

KA1 Kwaliteitszorg ● 

KA2 Kwaliteitscultuur ● 

KA3 Verantwoording en dialoog ● 

Financieel beheer Financieel beheer 

FB1 Continuiteit ● 

FB2 Doelmatigheid  

FB3 Rechtmatigheid ● 

De inspectie heeft in de periode van 11 januari 2019 tot en met 
22 februari 2019  een vierjaarlijks onderzoek uitgevoerd bij Stichting 
Openbaar Voortgezet Onderwijs Gouda (Stovog). In een vierjaarlijks 
onderzoek staat de volgende vraag centraal: is de sturing op kwaliteit 
op orde en is er sprake van deugdelijk financieel beheer? Het 
onderzoek wordt uitgevoerd aan de hand van vier deelvragen: 

1. Heeft het bestuur doelen afgesproken met de scholen, heeft het 
voldoende zicht op de onderwijskwaliteit en stuurt het op de 
verbetering van de onderwijskwaliteit? 

2. Heeft het bestuur een professionele kwaliteitscultuur en 
functioneert het transparant en integer? 

3. Communiceert het bestuur actief over de eigen prestaties en 
ontwikkelingen en die van zijn scholen? 

4. Is het financieel beheer deugdelijk? 
 
Werkwijze 
Het onderzoek is uitgevoerd op twee niveaus: op bestuursniveau en 
op schoolniveau. 
 
Het onderzoek op bestuursniveau 
Op het niveau van het bestuur richt het onderzoek zich met de vier 
deelvragen op de standaarden binnen de kwaliteitsgebieden 
Kwaliteitszorg en ambitie en Financieel beheer. 

De verificatieonderzoeken op de scholen 
STOVOG houdt drie scholen in stand: GSG Leo Vroman, Coornhert 
Gymnasium en Het Segment. Het onderzoek op de scholen bestond 
uit verificatieonderzoeken bij de afdeling havo van GSG Leo Vroman 
en bij het Coornhert Gymnasium. 
 
We onderzoeken in het verificatieonderzoek of de basiskwaliteit op 
orde is én we verifiëren het beeld van het bestuur. Daarnaast 
verifiëren we de doorwerking van het beleid. Met andere woorden, 
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wat is het effect van de sturing door het bestuur. 
 
Deze informatie gebruiken we voor ons oordeel op Kwaliteitszorg en 
ambitie. 
 
Bij de keuze voor de afdelingen speelde de onderzoekshistorie een 
belangrijke rol: GSG Leo Vroman en het Coornhert Gymnasium zijn 
gedurende langere tijd niet door ons bezocht, terwijl Het Segment in 
juni 2018 door ons bezocht is en als goede school is gekwalificeerd. 
 
De keuze voor de standaarden, t.w. zicht op ontwikkeling en 
begeleiding (OP2), didactisch handelen (OP3) en onderwijsresultaten 
(OR1), kwaliteitszorg (KA1) en kwaliteitscultuur (KA2) is voor een 
belangrijk deel ingegeven door het beleidsthema kansenschool (zie 
hieronder). 
 
De omvang van de verificatieonderzoeken is beperkt gehouden, 
omdat de onderwijsresultaten en het aantal en de aard van signalen 
weinig risico's laten zien. 
 
Het beleidsthema kansenschool 
Bij de onderzoeken richten we ons op het beleidsthema 
"kansenschool" dat onderdeel uitmaakt van de visie en de missie van 
STOVOG: “STOVOG wil onderwijs bieden waar leerlingen de kans 
krijgen om het beste uit zichzelf te halen. De (kansen-)scholen van 
STOVOG hebben het didactisch handelen van de leraar en de 
begeleiding van leerlingen hierop ingericht.” Kortom we richten ons 
onderzoek op de manier waarop het bestuur en de scholen invulling 
geven aan het begrip “kansenschool”. Dit beleidsthema is mede van 
invloed geweest op de keuze van de te onderzoeken standaarden. 
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Verificatie 

School 1 2 

Onderwijsproces Onderwijsproces 

OP1 Aanbod/Onderwijsprogramma 

OP2 Zicht op ontwikkeling <en begeleiding> ● ● 

OP3 Didactisch handelen ● ● 

OP4 (Extra) ondersteuning 

OP5 Onderwijstijd 

OP6 Samenwerking 

OP7 Praktijkvorming/Stage / Beroepspraktijkvorming 

OP8 Toetsing en afsluiting 

Schoolklimaat Schoolklimaat 

SK1 Veiligheid 

SK2 Pedagogisch klimaat/Leerklimaat 

Onderwijsresultaten Onderwijsresultaten 

OR1 Resultaten ● ● 

OR2 Sociale en maatschappelijke competenties 

OR3 Vervolgsucces 

Kwaliteitszorg en ambitie Kwaliteitszorg en ambitie 

KA1 Kwaliteitszorg ● ● 

KA2 Kwaliteitscultuur ● ● 

KA3 Verantwoording en dialoog 

1. CSG Leo Vroman, afdeling havo, 2. Coornhert Gymnasium, afdeling 
vwo 

Onderzoeksactiviteiten 
Om antwoord te geven op de onderzoeksvragen hebben we 
documenten geanalyseerd en gesprekken gevoerd met sleutelfiguren 
binnen de organisatie. We hebben gesproken met de raad van 
toezicht, het college van bestuur, de gemeenschappelijke 
medezeggenschapsraad, schoolleiders, afdelingsleiders, 
zorgfunctionarissen, mentoren, leraren en leerlingen. We 
hebben verschillende lessen bezocht en het leerlingvolgsysteem 
ingezien. 
 
Overige wettelijke vereisten 
De deugdelijkheidseisen die niet aan een standaard in het 
waarderingskader zijn verbonden vatten we samen onder de noemer 
overige wettelijke vereisten (zie Onderzoekskader). Wij hebben de 
volgende vereisten onderzocht: 

• de schoolgids; 
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• de ouderbijdrage; 
• de meldcode kindermishandeling; 
• het schoolplan. 

 
Leeswijzer 
In hoofdstuk 2 staan de oordelen op de standaarden uit de 
kwaliteitsgebieden kwaliteitszorg en ambitie en financieel beheer op 
bestuursniveau. Ook de afspraken over het vervolgtoezicht zijn 
opgenomen in hoofdstuk 2. Hoofdstuk 3 gaat in op de resultaten van 
de verificatieonderzoeken op de onderzochte standaarden. 
 
In hoofdstuk 4 is de reactie van het bestuur op het onderzoek en 
rapportage opgenomen. 

Legenda 

Beoordelingen zoals ze in de 
rapportages worden 
weergegeven: 

Kwaliteitsgebieden: 

G Goed 

V Voldoende 

O Onvoldoende 

K Kan beter 

Onderwijsproces 

Schoolklimaat 

Onderwijsresultaten 

Kwaliteitszorg en ambitie 

Financieel beheer 
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Resultaten onderzoek op 
bestuursniveau 

2 . 

In dit hoofdstuk geven we de resultaten weer van het onderzoek op 
bestuursniveau: de oordelen op de standaarden in de gebieden 
kwaliteitszorg en ambitie en financieel beheer. 

In onderstaande figuur zijn de resultaten samengevat. Omdat we in de 
eerste vier jaar van het vierjaarlijks bestuurstoezicht geen algeheel 
oordeel geven op het het kwaliteitsgebied kwaliteitszorg en ambitie is 
in deze figuur daarover niets te vinden. We beoordelen de drie 
standaarden van dat gebied wel afzonderlijk. 
 
Wel is in onderstaande figuur een algeheel oordeel opgenomen over 
het kwaliteitsgebied financieel beheer. 
 
Ook is weergegeven in hoeverre onze oordelen overeenkomen met 
het beeld dat het bestuur zelf heeft van de gerealiseerde kwaliteit op 
de scholen en in hoeverre het beleid van het bestuur doorwerkt tot op 
schoolniveau. 
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Samenvattend oordeel 
De centrale vraag in het onderzoek luidt: is de sturing op kwaliteit op 
orde en is er sprake van deugelijk financieel beheer? 
 
Wat gaat goed? 
Ten aanzien van de sturing op kwaliteit geldt dat we de standaarden 
kwaliteitszorg, kwaliteitscultuur en verantwoording en dialoog als 
voldoende beoordelen. 
 
Het bestuur stuurt in voldoende mate op de kwaliteit van het 
onderwijsproces en de onderwijsresultaten. 
 
Het bestuur werkt transparant en integer. Binnen het bestuur is het 
vanzelfsprekend om elkaar feedback te geven en advies te vragen en 
je aan elkaar te verantwoorden. 
 
Het bestuur heeft op een vruchtbare manier tegenspraak 
georganiseerd. Het treedt actief en voortvarend in overleg met de 
belanghebbenden bij de stichting over de ontwikkeling van beleid en 
over voorgenomen besluiten. 
 
Het financieel beheer van het bestuur is in orde. Het bestuur weet 
hoeveel geld het nu en in de toekomst nodig heeft voor het geven van 
goed onderwijs. Het bestuur verkrijgt en besteedt de middelen die het 
daarvoor van de rijksoverheid ontvangt in overeenstemming met de 
wettelijke eisen. 
 
Wat kan beter? 
Het bestuur kan een meer gemeenschappelijk kader voor 
kwaliteitszorg opzetten, met als doel systematischer te werken aan de 
verbetering van de onderwijskwaliteit. 
 
Het bestuur kan de raad van toezicht intensiever betrekken bij de 
monitoring van de uitvoering van het strategisch beleidsplan. 
 
De intern toezichthouder geven wij in overweging in het volgende 
jaarverslag aandacht te besteden aan de doelmatigheid van de 
besteding en de verantwoording van zijn toezicht daarop. 
Het bestuur wordt aangeraden in het volgende jaarverslag aandacht 
te besteden aan de continuïteitsparagraaf. Een aantal onderdelen van 
de verplichte continuïteitsparagraaf voldoet niet geheel aan de 
wettelijke vereisten. Daarnaast vragen wij het bestuur aandacht te 
besteden aan de besteding en de verantwoording van de middelen 
passend onderwijs. 
 
Wat moet beter? 
Het bestuur moet ervoor zorgen dat op het Coornhert Gymnasium de 
kwaliteit van het onderwijs systematischer wordt geëvalueerd. 
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Vervolg 
Wij spraken met het bestuur af dat wij bij het eerstvolgende 
vierjaarlijks onderzoek vaststellen of het Coornhert Gymnasium de 
kwaliteit van het onderwijsproces voldoende systematisch evalueert. 
 

2.1. Kwaliteitszorg en ambitie 

In de onderstaande tabel geven wij de oordelen en/of waarderingen 
weer op de standaarden van het kwaliteitsgebied Kwaliteitszorg en 
ambitie, waarbij wij antwoorden geven op drie deelvragen. 

In het eerste vierjaarlijks onderzoek op bestuursniveau geven we in 
het funderend onderwijs geen oordeel op het kwaliteitsgebied 
Kwaliteitszorg en ambitie. We geven alleen een oordeel op de drie 
standaarden afzonderlijk. Aan de hand van deze oordelen geven we 
een kwalitatieve beschrijving van het kwaliteitsgebied. 
 
Heeft het bestuur doelen afgesproken met de scholen, heeft zij Heeft het bestuur doelen afgesproken met de scholen, heeft zij 
voldoende zicht op de onderwijskwaliteit en stuurt zij op de voldoende zicht op de onderwijskwaliteit en stuurt zij op de 
verbetering van de onderwijskwaliteit (KA1)? verbetering van de onderwijskwaliteit (KA1)? 
 
De standaard kwaliteitszorg beoordelen we als voldoende. Het 
bestuur heeft een stelsel van kwaliteitszorg ingericht en verbetert op 
basis daarvan het onderwijs. 
 
Het bestuur van STOVOG bestaat uit vier leden en is collegiaal van 
aard. Drie bestuursleden zijn tevens directeur/rector van een van de 
scholen en het vierde lid geeft tevens leiding aan het 
stafbureau. Uitgangspunt is dat het primaat bij de scholen ligt, zowel 
financieel als qua onderwijskundige keuzes, al vindt hierover wel 
afstemming plaats binnen het bestuur. 
 
Het bestuur heeft in voldoende mate een systeem van kwaliteitszorg 
ingericht, aan de hand waarvan het bestuur zicht heeft op de 
onderwijsresultaten van de scholen en het onderwijsproces op de 
scholen. Zowel de resultaten als het proces worden veelvuldig binnen 
het bestuur aan de orde gesteld en mede ten gevolge van een sterk 
ontwikkelde (feedback-)cultuur (zie hierover verderop meer) waarin 
verbeteren centraal staat, is het bestuur in veel gevallen in staat na 
analyse van de onderwijskwaliteit, verbeteracties te benoemen en 
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door te voeren. Een duidelijke illustratie hiervan is de 
intensieve manier waarop binnen het bestuur de zelfevaluatie ten 
behoeve van een 'goede school' is besproken. Ook de 
onderwijsresultaten van alle scholen worden regelmatig besproken en 
op basis daarvan worden verbeteracties voorgesteld en uitgevoerd. 
 
De structuur van de organisatie wordt door het bestuur op een goede 
manier ingezet voor een adequate kwaliteitszorg van STOVOG. De drie 
rectoren van de scholen zijn tevens lid van het bestuur. Er is dus maar 
een managementlaag, waardoor er geen kennis en informatie weg 
kan lekken en de lijnen kort zijn. In combinatie met de al 
gememoreerde feedbackcultuur levert dit een goede bijdrage aan de 
kwaliteitszorg. 
 
Hoewel we de kwaliteitszorg als voldoende beoordelen verdient het 
aanbeveling om met elkaar te komen tot een meer 
gemeenschappelijk kader inzake die kwaliteitszorg, teneinde in staat 
te zijn om systematischer de kwaliteit van het onderwijs in beeld te 
krijgen en te verbeteren. 
 
De stichting wil scholen kansenschool laten zijn. Kansenscholen 
zijn scholen waar leerlingen de kans krijgen om het beste uit zichzelf 
te halen en waar leerlingen daartoe worden ondersteund en 
uitgedaagd; scholen ook, waar leerlingen leren zelfstandig te werken 
en waar ze verantwoordelijk worden voor hun eigen leerproces. 
 
Voor deze ambities heeft de stichting geen separate als zodanig 
gelabelde of gebundelde doelen opgesteld. De doelen die 
samenhangen met kansenschool maken onderdeel uit van de 
algemene onderwijsdoelen van de stichting. 
Dit neemt niet weg dat het bestuur welbewust binnen de stichting en 
op beide onderzochte scholen onderwijs ontwikkelt en geeft waarin 
leerlingen stapsgewijs wordt geleerd zelfstandig te werken en de regie 
te nemen voor de eigen opleiding. De realisatie hiervan wordt door 
het bestuur gemonitord en indien nodig bijgesteld.   
 
 
Heeft het bestuur een professionele kwaliteitscultuur en functioneert Heeft het bestuur een professionele kwaliteitscultuur en functioneert 
het transparant en integer (KA2)? het transparant en integer (KA2)? 
 
De standaard kwaliteitscultuur beoordelen we als voldoende. Het 
bestuur kent een professionele kwaliteitscultuur en functioneert 
transparant en integer. 
 
Binnen het college van bestuur is de afgelopen jaren met succes 
gewerkt aan een professionele cultuur, waarin het vanzelfsprekend is 
geworden elkaar feedback te geven en die te ontvangen. 
Ook wordt een stevig inhoudelijk debat niet geschuwd. Het is 
vanzelfsprekend om je te verantwoorden ten opzichte van de 
medeleden van het college van bestuur en om hen om advies te 
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vragen. Dit komt bijvoorbeeld duidelijk naar voren bij 
onderwijsvernieuwingstrajecten van de afgelopen jaren bij GSG Leo 
Vroman en -meer recent- bij het Coornhert gymnasium. De voortgang 
hiervan is voortdurend onderwerp van gesprek, advies en 
verantwoording. 
 
Ook de relatie met zowel de raad van toezicht als de 
gemeenschappelijke medezeggenschapsraad is professioneel. Er 
wordt op een transparante en integere wijze met elkaar omgegaan en 
gewerkt aan een voortdurende verbetering van onderwijs. Wel zou 
hierbij het strategisch beleidsplan en de (tussentijdse) realisatie 
daarvan explicieter mogen worden geagendeerd dan nu het geval is. 
 
Het bestuur is goed op de hoogte van de relevante ontwikkelingen in 
het onderwijsveld, onder meer door in ruime mate zitting te nemen in 
voor de stichting van belang zijnde organen. Het bestuur heeft een 
positief kritische houding ten opzichte van de genoemde 
ontwikkelingen, waarbij het soms ook onderbouwd tegen de stroom 
in durft te roeien, zonder daarbij overigens wettelijke of andere kaders 
uit het oog te verliezen. 
 
Het college van bestuur en de raad van toezicht onderschrijven de 
code goed bestuur en gebruiken deze als richtsnoer bij hun handelen. 
Bij de invoering destijds is goed gekeken of en in welke mate de code 
de handvatten biedt die nodig zijn voor STOVOG: er is voor gekozen 
de code in zijn geheel van toepassing te verklaren op de eigen 
organisatie. Wij hebben geen indicaties om te veronderstellen dat dit 
in de praktijk niet gebeurt. 
 
STOVOG heeft overwegend bevoegd personeel in dienst. In die 
gevallen dat zulks niet het geval is worden afspraken gemaakt over 
het behalen van de bevoegdheid. Het college van bestuur geeft 
wel aan te merken dat het niet altijd gemakkelijk is om bevoegde 
docenten te vinden, zeker niet in gevallen van tijdelijke vervangingen. 
 
De stichting heeft een ruimhartig scholingsbeleid (men hanteert nog 
immer de norm van 10% deskundigheidsbevordering, hoewel die 
inmiddels in de cao VO verlaten is), waarbij het bestuur verwacht dat 
medewerkers met de leiding afspraken maken hierover en dat zij zich 
verantwoorden over de besteding van deze tijd. Het bestuur 
geeft uitdrukkelijk sturing en invulling aan het samen met teams op 
de scholen werken aan een voortdurende verbetering van 
de professionaliteit. Dit is bijvoorbeeld zichtbaar op scholen 
van STOVOG die bezig zijn met onderwijsvernieuwing.     
 
Het strategisch beleidsplan en de schoolplannen geven een 
beschrijving van het personeelsbeleid op hoofdlijnen. 
 
De kwaliteitscultuur ten aanzien van het beleidsthema 
kansenschool ontwikkelt zich in lijn met de onderwijsdoelstellingen 
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van de stichting. Niet alleen bij leerlingen worden zelfstandigheid, 
zelfsturing, het afleggen van verantwoording en het nemen, geven en 
verzilveren van kansen gestimuleerd, dat geldt ook voor het bestuur, 
zowel in de onderlinge verhoudingen als voor de wijze waarop het 
bestuur verantwoordelijkheden binnen de stichting belegt. 

 
Communiceert het bestuur actief over de eigen prestaties en Communiceert het bestuur actief over de eigen prestaties en 
ontwikkelingen en die van zijn scholen (KA3)? ontwikkelingen en die van zijn scholen (KA3)? 
 
De standaard verantwoording en dialoog beoordelen we als 
voldoende. Het bestuur legt intern en extern toegankelijk en 
betrouwbaar verantwoording af over doelen en resultaten en voert 
daarover actief een dialoog. 
 
Ouders, personeel en leerlingen worden via onder meer de 
gemeenschappelijke medezeggenschapsraad (gmr) betrokken bij 
beleids- en besluitvorming. Dit gebeurt tijdig en inhoudelijk naar 
tevredenheid van zowel de gmr als het bestuur. STOVOG is een 
betrekkelijk kleine organisatie, maar heeft naast een 
gemeenschappelijke medezeggenschapsraad drie 
medezeggenschapsraden. Deze organen hebben met elkaar en met 
het bevoegd gezag werkende afspraken gemaakt over samenwerking 
en over de verdeling en afbakening van de werkzaamheden. De leden 
van de medezeggenschapsorganen krijgen voldoende mogelijkheden 
om zichzelf te scholen, teneinde kwalitatief een goede 
gesprekspartner te kunnen zijn van het bestuur. 
 
Het bestuur heeft voldoende tegenspraak georganiseerd en gaat 
actief de dialoog aan over doelen en resultaten met alle betrokkenen 
bij de stichting. Dit geldt voor de medewerkers van de stichting en ook 
voor de ouders (via de ouderverenigingen en de gmr) en de leerlingen 
(via leerlingenraden, leerlingenpanels en de gmr). 
Ook met de raad van toezicht voert het college van bestuur op open 
wijze een dialoog, zij het dat het bestuur de raad van toezicht actiever 
en frequenter kan betrekken bij de monitoring van de uitvoering van 
het strategisch beleidsplan. 
 
Het bestuur verantwoordt zich via het jaarverslag aan overheid en 
betrokkenen. 
 
 

2.2. Financieel beheer 

Wij baseren ons oordeel over het Financieel beheer op de 
onderliggende standaarden voor financiële continuïteit en 
rechtmatigheid. Wij geven in beginsel geen oordeel over financiële 
doelmatigheid. 
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Kengetallen Indicatie Realisatie Prognose 

2015 2016 2017 2018 2019 2020 

Liquiditeit (current ratio) < 0,75 5,82 6,24 6,17 7,15 7,22 7,01 

Solvabiliteit 2 < 0,30 0,85 0,86 0,86 0,88 0,88 0,88 

Weerstandsvermogen < 5% 28,67% 28,89% 32,33% 33,90% 34,88% 34,14% 

Huisvestingsratio > 10% 9,97% 8,36% 4,16% nvt nvt nvt 

Rentabiliteit < 0% 0,96% 1,56% 3,98% 1,26% -0,02% -1,31% 

 
De financiële continuïteit en rechtmatigheid zijn beide beoordeeld als 
‘voldoende’. Het financieel beheer is dan ook beoordeeld als 
‘voldoende’. 

Financiële continuïteit 
In onderstaande tabel zijn de financiële kengetallen van het bestuur 
uit de jaarverslaggeving over de afgelopen en de toekomstige drie 
jaren afgezet tegen de signaleringswaarden die wij gebruiken in onze 
jaarlijkse risicodetectie. 

Wij beoordelen de financiële continuïteit als ‘voldoende’. De tabel 
bevat geen indicatie van financiële risico’s voor de continuïteit van het 
onderwijs binnen nu en twee jaar. Ons onderzoek bevestigde dat 
beeld. Het bestuur heeft voldoende vermogen om de verwachte 
negatieve resultaten op te vangen. 
 
Voor een volledige verantwoording in het jaarverslag is het nodig dat 
de verplichte continuïteitsparagraaf alle benodigde onderdelen bevat. 
Wij geven het bestuur in overweging in het volgende jaarverslag 
aandacht te besteden aan de volgende onderwerpen: 
 

• Het verslag van de intern toezichthouder dient naast de 
uitvoering van de taken ook de resultaten weer te geven(effecten 
van toezicht). Het verslag gaat onvoldoende in op de resultaten 
van het handelen van de toezichthouder. 

• De rapportage over aanwezigheid en werking van het interne 
risicobeheersings- en controlesysteem. In deze rapportage moet 
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het bestuur aangeven op welke wijze het interne 
risicobeheersingssysteem is ingericht en hoe dit in de praktijk 
functioneert. Het bestuur voldoet hieraan, echter gaat het 
onvoldoende in op welke resultaten er met dit systeem zijn 
bereikt en welke aanpassingen eventueel worden doorgevoerd in 
de komende jaren. 

• Een overzicht van de risico’s en onzekerheden waarvoor het 
bestuur zich in de komende jaren ziet geplaatst, aangevuld met 
een beschrijving van de maatregelen om aan deze risico’s en 
onzekerheden het hoofd te bieden. Het bestuur heeft de risico’s 
uitgebreid in kaart gebracht maar de maatregelen die hier 
tegenover staan onvoldoende geconcretiseerd. 

Financiële doelmatigheid 
Wij geven geen oordeel over de financiële doelmatigheid. Wel gaan 
wij zo nodig het gesprek aan over onderwerpen die de doelmatigheid 
raken. Bij STOVOG kwamen de volgende onderwerpen aan de orde: 
 
-       Verslag Raad van Toezicht over toezicht op doelmatig gebruik van 
rijksmiddelen: 
Het is de wettelijke taak van STOVOG om onafhankelijk en deugdelijk 
intern toezicht mogelijk te maken. Bevoegdheden die hij moet 
beleggen bij de intern toezichthouder (ook wel de Raad van Toezicht) 
zijn onder meer, dat deze moet toezien op de financiële 
doelmatigheid. De intern toezichthouder legt verantwoording af over 
de uitoefening van zijn bevoegdheden in het jaarverslag. De 
verantwoording over het toezicht op doelmatigheid hebben wij niet 
aangetroffen in het jaarverslag over 2017. Wij verzoeken de intern 
toezichthouder aandacht te besteden aan de doelmatigheid van de 
besteding en de verantwoording van zijn toezicht daarop in de 
jaarverslagen vanaf 2018. Dit aspect van het interne toezicht is op dit 
moment sectorbreed nog in ontwikkeling. Daarom vinden wij het 
vooralsnog niet gepast om naast dit verzoek ook een uitdrukkelijke 
herstelopdracht te geven. 
 
-       Besteding middelen Passend Onderwijs 
Het bestuur ontvangt aan middelen passend onderwijs voor 
arrangementen en versterking van de basisondersteuning € 304.601. 
Het bestuur verantwoordt zich onvoldoende over de inzet van deze 
middelen. Deze informatie komt niet tegemoet aan de breed levende 
maatschappelijke behoefte op dit onderwerp. Wij geven het bestuur 
daarom in overweging, aandacht te besteden aan de besteding en de 
verantwoording van deze zorgmiddelen in de jaarverslagen vanaf 
2018. 

Financiële rechtmatigheid 
We beoordelen de financiële rechtmatigheid voor STOVOG als 
‘voldoende’. Wij baseren ons hierbij op de bevindingen van de 
instellingsaccountants uit het eerstelijnstoezicht op de financiën van 
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Tekortkoming Wat verwachten wij van het 
bestuur? Wat doen wij? 

Bestuur 

nvt 
 

nvt 
 

nvt 

Scholen 

Coornhert Gymnasium 
 
Kwaliteitszorg (KA1) 
 
De school evalueert onvoldoende 
systematisch de kwaliteit van het 
onderwijsproces. Dit bemoeilijkt het 
doelgericht sturen op verbetering, 
waardoor de ononderbroken 
ontwikkeling van leerlingen en de 
afstemming van het onderwijs op de 
voortgang in de ontwikkeling van 
leerlingen mogelijk belemmerd 
worden (art. 23A WVO). 
 

Het bestuur moet deze tekortkoming 
in het stelsel van kwaliteitszorg 
hersteld hebben binnen de termijn 
van 12 maanden na vaststelling van 
het rapport van bevindingen. 
 
Wij verwachten dat het bestuur 
zichzelf verantwoordt over het 
herstel. 
 
 

Wij beoordelen in het eerstvolgende 
vierjaarlijkse onderzoek bestuur of 
het bestuur de tekortkoming heeft 
weggewerkt. 

Coornhert Gymnasium en GSG Leo 
Vroman 
 
Overige wettelijke vereisten 
 
De informatie over de ouderlijke 
bijdragen is onvolledig en/of niet in 
voldoende mate helder. 

 
 
 
 
 
Wij verwachten dat het bestuur deze 
tekortkomingen herstelt met ingang 
van schooljaar 2019-2020. 

 
 
 
 
 
Wij beoordelen in het eerstvolgende 
vierjaarlijkse onderzoek bestuur of 
het bestuur de tekortkomingen heeft 
weggewerkt. 

het onderwijs. Daarnaast speelt aanvullende informatie een rol, zoals 
signalen en (lopende) onderzoeken op het gebied van de financiële 
rechtmatigheid. In het onderzoek bij STOVOG leidt de weging van de 
beschikbare informatie tot een positief oordeel. 

2.3. Afspraken over vervolgtoezicht 
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Resultaten verificatieonderzoek 3 . 
In dit hoofdstuk beschrijven we de resultaten van de 
verificatieonderzoeken bij de afdeling havo van GSG Leo Vroman en 
bij de afdeling vwo van het Coornhert Gymnasium. 
 
Tijdens deze onderzoeken onderzochten we de standaarden: 

• OP2: zicht op ontwikkeling en begeleiding 
• OP3: didactisch handelen 
• OR1: resultaten 
• KA1: kwaliteitszorg 
• KA2: kwaliteitscultuur. 

Bij de afdeling havo van GSG Leo Vroman zijn alle standaarden als 
voldoende beoordeeld. 
Bij de afdeling vwo van het Coornhert Gymnasium is de standaard 
kwaliteitszorgen als onvoldoende beoordeeld en zijn de overige 
standaarden als voldoende beoordeeld. 
 
In de volgende paragrafen gaan we daar per afdeling dieper op in. 

3.1. GSG Leo Vroman, havo 

De Goudse Scholengemeenschap Leo Vroman is een openbare school 
voor voortgezet onderwijs die op drie locaties onderwijs verzorgt voor 
mavo, havo en vwo. De school kent een tweehoofdige schoolleiding 
met een rector en een conrector. Samen met vijf afdelingsleiders 
vormen zij het managementteam van de school. 
 
De school is in de laatste tien jaar aanzienlijk gegroeid en heeft 
momenteel ongeveer 1.550 leerlingen. 
 
Het verificatieonderzoek richt zich op de afdeling havo. Deze afdeling 
kent drie organisatorische eenheden met elk een eigen 
afdelingsleider: de brugklas, de tweede klas (een eenheid samen met 
twee atheneum) en klas drie tot en met vijf.   
 

Zicht op ontwikkeling en begeleiding (OP2) 
We beoordelen de standaard zicht op ontwikkeling en begeleiding als 
voldoende. De school volgt en begeleidt de leerlingen zodanig dat zij 
een ononderbroken ontwikkeling kunnen doorlopen. 
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De school verzamelt vanaf de binnenkomst van een leerling 
informatie over de kennis en de vaardigheden van die leerling en 
vergelijkt deze informatie ook met de verwachte ontwikkeling. Bij de 
overstap naar nieuwe mentoren informeert de mentor die de leerling 
kent de nieuwe mentor. 
 
Bij het volgen en begeleiden van de leerling speelt de mentor een 
belangrijke rol. De mentor wordt hierbij geholpen door een 
ondersteuningsteam. Dat ondersteuningsteam kan op verschillende 
manieren worden ingezet en is op de hoogte van de zaken die spelen 
onder de leerlingen. Er is regelmatig overleg over de leerlingen en ook 
ouders worden op de hoogte gehouden van de ontwikkeling van hun 
kind. 

De verzamelde informatie over de leerlingen kan mentoren en 
vakdocenten helpen het onderwijs af te stemmen op de 
onderwijsbehoeften van de leerlingen. Binnen de lessen streven 
docenten er naar om de leerling steeds meer de eigen regie over het 
leren te laten nemen. Het is dan belangrijk om inderdaad veel te 
weten over wat de leerling nodig heeft of prettig vindt werken. 
 
Bij het goed kunnen volgen en begeleiden van leerlingen is het van 
belang dat de relevante informatie makkelijk kenbaar is voor collega's. 
Deze kenbaarheid kan verbeterd worden door het maken van 
eenduidige afspraken over vastlegging van gegevens over leerlingen. 
 
De school besteedt op structurele en herkenbare wijze aandacht aan 
leerachterstanden: eventuele leerachterstanden worden via toetsen 
inzichtelijk gemaakt. Vervolgens worden de uitkomsten bestudeerd en 
vindt, waar nodig, begeleiding plaats om de achterstanden weg te 
werken. 
 
In het schoolplan wordt aangegeven hoe het onderwijs wordt 
afgestemd op de voortgang in de ontwikkeling van de leerlingen. 

In het kader van het beleidsthema kansenschool is het volgende nog 
van belang. De leerling die de regie over het eigen leren neemt, dat is 
waar de school hard aan werkt. Dit betekent dat er MOL-gesprekken 
(Mentor- Ouder- Leerling) worden gevoerd waarin de leerling, na 
voorbereiding met zijn mentor, aangeeft wat hij wil leren of 
ontwikkelen de komende periode. Dit is nog volop in ontwikkeling en 
leerlingen geven aan dat je met oppervlakkige voornemens ('ik moet 
nu echt harder gaan werken') prima een dergelijk gesprek kunt voeren. 
 
Er is scholing geweest op het gebied van didactisch coachen, zodat 
leraren op een andere manier hun leerlingen kunnen begeleiden. 
Daarnaast zijn er op de afdeling veel onderwijsassistenten aanwezig. 
Deze weten veel van de leerlingen en helpen ze ook bij het plannen en 
organiseren van hun (huis)werk. Ook als een leerling 'niet lekker in zijn 
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vel zit' zijn de onderwijsassistenten aanwezig met een luisterend oor 
en eventueel advies, zo geven de leerlingen aan. 
 
Didactisch handelen (OP3) 
De standaard didactisch handelen beoordelen we als voldoende. Het 
didactisch handelen van de leraren stelt leerlingen in voldoende mate 
in staat tot leren en ontwikkelen. 
 
Het onderwijs op de afdeling havo bestaat uit instructielessen en uit 
domeinlessen. In de domeinlessen werken leerlingen individueel of in 
groepjes aan opdrachten. De verhouding instructielessen en 
domeinlessen is in de eerste twee jaren van de onderbouw fifty-
fifty. Vanaf leerjaar drie is het aantal domeinlessen twee keer zo groot 
als het aantal instructielessen. Naast deze lessen zijn er ook 
studiehuisuren gepland, waarin leerlingen onder toezicht zelfstandig 
werken. 
 
Het gebouw is geschikt voor alle genoemde werkvormen en biedt 
door de segmentering in jaarlagen een kleinschalige omgeving voor 
leerlingen. 
 
Het niveau van de les past over het algemeen bij het beoogde 
eindniveau van leerlingen. De leerlingen doen bij de meeste lessen 
actief mee en zijn betrokken bij de lesstof. Er heerst dan ook een 
overwegend positief leerklimaat. De lessen gaan snel van start en 
verlopen in een prettige sfeer. 
Leraren en schoolleiding geven in gesprekken aan dat lessen in het 
nieuwe onderwijsconcept sneller gestart worden en dat er in 
vergelijking met vroeger beduidend minder verwijderingen zijn. 
Leerlingen voelen zich door de veelheid aan werkvormen die leraren 
inzetten uitgedaagd en zijn daar tevreden over.  
 
De afgelopen jaren heeft de school gezocht naar de juiste balans 
tussen sturing en zelfsturing, tussen instructie en zelfwerkzaamheid. 
Daarin zijn goede stappen gezet, zoals de reeds 
genoemde differentiatie in de verhouding tussen instructielessen en 
domeinlessen. Tegelijkertijd is daar ook nog winst te behalen: 
leerlingen in de onderbouw hebben behoefte aan meer sturing en 
leerlingen in de bovenbouw geven aan dat zij nog meer aangesproken 
zouden willen worden op hun zelfstandigheid. 
 
Het concept, waarbij de leerlingen niet telkens in een klaslokaal zitten, 
biedt veel gelegenheid voor individuele afstemming van instructies, 
begeleiding, opdrachten en onderwijstijd op groepen en/of 
individuele leerlingen. Dit zien wij echter lang niet altijd terug in de 
lessen. Bij deze individuele afstemming, zowel gericht op 
ondersteuning als op uitdaging, kan de school de nodige winst boeken 
de komende jaren. De verschillen per docent zijn groot. De 
school weet dit en geeft aan hierop de komende jaren, in het nieuwe 
schoolplan, extra te willen gaan inzetten.  
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Ook bij de kwaliteit en het rendement van de zogenaamde 
studiehuisuren is winst te behalen. Het aantal studiehuisuren verschilt 
per leerling aanzienlijk, zonder dat hiervoor goede (kwalitatieve) 
argumentatie bestaat en programmering van deze uren aan de randen 
van de dag is weinig renderend. De school kan deze uren, in 
samenspraak met leerlingen, nog eens goed tegen het licht 
houden. Overigens worden nut en noodzaak van deze uren als 
zodanig breed onderschreven.    
 
In het kader van het beleidsthema kansenschool is het volgende nog 
van belang. Doel van het onderwijsconcept en het werken met 
verschillende typen van lessen is het bevorderen van groei naar 
zelfstandigheid van leerlingen. Zij nemen in toenemende mate de 
regie over hun eigen leerproces. Leerlingen geven in gesprekken aan 
dit ook te herkennen en te waarderen. In deze zin krijgen leerlingen de 
kans het beste uit zichzelf te halen en eigen ambities te ontwikkelen. 
 
 

Resultaten (OR1) 
De standaard resultaten beoordelen we als voldoende. De school 
behaalt met haar leerlingen leerresultaten die ten minste in 
overeenstemming zijn met de gestelde norm. 
 
De onderwijsresultaten van de afdeling havo van GSG Leo Vroman zijn 
over drie jaar gemeten voldoende. Alle vier indicatoren liggen (ruim) 
boven de norm. Ook het verschil SE-CE en de overige 
onderwijsresultaten (rekentoets, vsv en vo vavo) vertonen geen 
risico’s. 
 
Over de resultaten in samenhang met het beleidsthema kansenschool 
is het volgende te zeggen. 
De school heeft als algemeen doel geformuleerd dat het 
eindexamenresultaat en de resultaten ten aanzien van instroom en 
doorstroom niet onder de resultaten van het landelijk gemiddelde 
liggen. 
 
De school heeft daarnaast geen specifieke doelen opgesteld voor de 
resultaten gericht op het beleidsthema kansenschool. Hoewel wij het 
eens zijn met de school dat het begrip kansenschool zich niet beperkt 
tot het realiseren van (kwantitatieve) resultaten met leerlingen, 
menen wij tevens dat het stellen van specifieke op kansen gerichte 
doelen nuttig is om het begrip kansenschool gerichter te 
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kunnen operationaliseren. 
 
Het bovenstaande neemt niet weg dat de school er, op basis van de 
resultaten, in voldoende mate in slaagt om leerlingen de geboden 
kansen te laten verzilveren.  

Kwaliteitszorg (KA1) 
De standaard kwaliteitszorg beoordelen we als voldoende. De school 
heeft een stelsel van kwaliteitszorg ingericht dat werkt. 
 
De school beschikt over een uitgewerkt stelsel van kwaliteitszorg dat 
zowel betrekking heeft op de resultaten als op het onderwijsproces. 
 
Het schoolplan is het leidende document voor de verbetering van het 
onderwijs. Dit plan wordt per team (er zijn vijf teams) vertaald in een 
teamplan, met daarin de beoogde doelen voor het team, met de 
horizon van telkens een jaar. In dit teamplan wordt tevens 
aangegeven welke professionalisering er ingezet gaat worden om de 
beoogde doelen te behalen. Het teamplan wordt jaarlijks geëvalueerd 
en deze evaluatie is input voor het daaropvolgende teamplan. De 
voortgang in de teamplannen wordt gecommuniceerd in de 
wekelijkse teambrieven. De gezamenlijke teamplannen worden 
binnen de schoolleiding besproken en op elkaar afgestemd. 
 
In het schoolplan zijn doelen geformuleerd ten aanzien van te behalen 
leerresultaten. De schoolleiding en leraren hebben goed zicht op deze 
resultaten. Dit geldt zowel voor de resultaten over de doorstroom van 
leerlingen als voor de resultaten die betrekking hebben op het 
eindexamen. De schoolleiding bespreekt en analyseert deze 
resultaten en gaat tevens gesprekken hierover aan in de teams en de 
vakgroepen. Waar nodig worden afspraken gemaakt over verbetering. 
De voortgang van de afspraken wordt gemonitord. 
 
Voor het onderwijsproces geldt dat leidinggevenden lessen bezoeken 
en dat deze lesbezoeken input vormen voor het functioneringsgesprek 
en voor het persoonlijke professionaliseringsplan (PPP). Ook wordt bij 
het functioneringsgesprek gebruik gemaakt van de input van 
leerlingen (via enquêtes) en veelal ook van collega’s aan de hand van 
een zogenaamde 360-graden feedback.   
 
 
Kwaliteitscultuur (KA2) 
De standaard kwaliteitscultuur beoordelen we als voldoende. De 
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school kent een professionele kwaliteitscultuur en functioneert 
transparant en integer. 
 
De school heeft de afgelopen jaren veel energie gestoken in een 
onderwijskundige transitie waarbij de leerling meer zelfstandigheid en 
verantwoordelijkheid voor het leerproces neemt en krijgt. Dit vraagt 
dat leraren meerdere rollen vervullen. Naast docent en instructeur is 
de leraar op CSG Leo Vroman uitdrukkelijk ook mentor en coach. 
 
Deze transitie is niet zonder slag of stoot verlopen. Er is veel 
geïnvesteerd in het verwerven en vergroten van draagvlak voor de 
onderwijskundige vernieuwingen, waarbij de school werd geholpen 
door gebouwelijke vernieuwingen. Ook is er veel energie gestoken in 
scholing, opleiding en het aantrekken en inwerken van nieuwe 
collega's. Al met al constateren wij dat er momenteel veel draagvlak is 
voor de ingezette koerswijziging en dat er grote bereidheid is onder de 
medewerkers om het onderwijs in de ingeslagen richting verder te 
verbeteren. 
 
Er is de afgelopen jaren veel veranderd in de manier van samenwerken 
tussen schoolleiding en leraren. Waar het vroeger ongebruikelijk was 
dat de schoolleiding lessen bezocht en daarover in gesprek wilde met 
leraren en komt met verbetervoorstellen is dat nu veel 
vanzelfsprekender. Schoolleiding en team werken samen aan een 
voortdurende verbetering van hun professionaliteit en leraren krijgen 
daarvoor ook voldoende gelegenheid en mogelijkheden. De school 
kent een open en transparante organisatiecultuur. Zowel 
schoolleiding, medewerkers als leerlingen zijn open in hun oordeel 
over de school. 
 
De docenten zijn overwegend bevoegd en in het enkele geval waarin 
dat niet zo is worden er duidelijke afspraken gemaakt over het 
behalen van de vereiste bevoegdheid. Docenten worden uitgedaagd 
om hun bekwaamheid voortdurend te verbeteren. Dat gebeurt o.a. 
door het opstellen en uitvoeren van een persoonlijk 
professionaliseringsplan, dat in samenspraak met de direct 
leidinggevende is opgesteld. 
Ook zijn professionaliseringsactiviteiten expliciet gekoppeld aan de 
beoogde onderwijskundige doelen als verwoord in het teamplan. In 
toenemende mate zijn professionaliseringsactiviteiten activiteiten die 
in de gezamenlijkheid van een team worden uitgevoerd. 
 
Het schoolplan bevat een beschrijving van het personeelsbeleid, maar 
deze beperkt zich tot de hoofdlijnen daarvan. 
 
Ondanks het feit dat er een directe koppeling is tussen 
onderwijskundige doelen uit de teamplannen en de 
professionalisering van docenten, liggen er voor de 
school mogelijkheden om directer dan nu gebeurt bij te dragen aan de 
realisatie van de school als kansenschool. Met name de scholing en 

INSPECTIE VAN HET ONDERWIJS - VIERJAARLIJKS ONDERZOEK 23/32



ontwikkeling van docenten op het terrein van de afstemming van 
onderwijsactiviteiten op groepen en/of individuele leerlingen kan een 
impuls gebruiken. 

Overige wettelijke vereisten 

Wij hebben een tekortkoming geconstateerd binnen het volgende 
wettelijke vereiste: 
Schoolgids, ouderbijdrage. In de gids moet de vereiste informatie 
vermeld worden over de ouderbijdrage. 
 
De school dient deze tekortkoming te herstellen. 
 

3.2. Coornhert Gymnasium, vwo 

Het Coornhert Gymnasium is een openbare school voor voortgezet 
onderwijs en een van de oudste scholen van Nederland. 
 
De school heeft 743 leerlingen (teldatum 1 oktober 2018) en kent een 
tweehoofdige schoolleiding met een rector en een conrector. Samen 
met vier coördinatoren vormen zij het managementteam van de 
school. 
 
 
 
 

Onderwijsproces 

Zicht op ontwikkeling en begeleiding (OP2) 
 
Het zicht op ontwikkeling beoordelen wij als voldoende, omdat de 
school de leerlingen zodanig volgt en begeleidt, dat zij een 
ononderbroken ontwikkeling kunnen doorlopen. 
 
Allereerst verzamelt de school vanaf binnenkomst voldoende 
informatie over de kennis en vaardigheden van de leerlingen. Deze 
informatie staat in het leerlingenvolgsysteem en is heel compleet. Een 
aandachtspunt daarbij is dat het soms om informatie gaat die, als het 
om leerlingkenmerken en/of belemmerende factoren gaat, met name 
beschrijvend van aard is. Het kan docenten helpen om deze informatie 
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ook daadwerkelijk te gebruiken bij de inrichting van de lessen 
wanneer er doel- en handelingsgerichter wordt geformuleerd. 
 
Wanneer leerlingen niet genoeg lijken te profiteren van het onderwijs, 
zich vertalend in tegenvallende resultaten, gaat de mentor met de 
docenten en de leerling na wat mogelijke verklaringen hiervoor zijn en 
wat er nodig is om achterstanden in te halen. Docenten weten wat 
leerlingen nodig hebben aan uitleg en uitdaging voor hun vak. Dit 
geldt voor leerlingen die niet genoeg lijken te profiteren van het 
onderwijs, afgaande op de resultaten, maar ook voor leerlingen die 
bovengemiddeld presteren. Dit komt door de formele, maar ook de 
informele overlegstructuur en door de kleinschaligheid van de school. 
 
Er zijn ook voldoende mogelijkheden voor leerlingen om zich bij te 
spijkeren voor vakken waarin zij achter lopen en er is aanvullende 
begeleiding mogelijk op sociaal-emotioneel gebied. Leerlingen geven 
aan dat zij om deze sociaal-emotionele begeleiding veelal zelf moeten 
vragen. Dit is een aspect dat beter kan. 
 
In het verlengde daarvan constateren we dat, hoewel leerlingen zich 
over het algemeen gezien en gehoord voelen, er niet voor alle 
leerlingen structureel aandacht is van de mentor en dat mentoren hun 
taak als begeleider verschillend invullen. Van de leerlingen die qua 
prestaties geen bijzonderheden laten zien, wordt de ontwikkeling 
weliswaar gevolgd, maar minder structureel besproken. Hierdoor 
lopen deze leerlingen mogelijk risico onvoldoende begeleiding te 
krijgen, zeker als ze zelf minder assertief zijn. 
 
Een structurelere inrichting van de begeleiding is ook belangrijk bij de 
realisatie van de eigen ambities van de school: leerlingen maximaal 
uitdagen en hun zelfstandigheid en zelfverantwoordelijkheid 
vergroten, en van de stichting als geheel: kansen bieden aan 
leerlingen. Goed volgen en coachen van alle leerlingen bij hun 
ontwikkeling is daarbij onontbeerlijk. Op dit moment concluderen we 
dat het systeem van zicht op ontwikkeling en begeleiding nog beter 
kan worden ingericht op realisatie van deze eigen ambities.  
 
Didactisch handelen (OP3) 
De standaard didactisch handelen beoordelen we als voldoende. 
Het didactisch handelen van de leraren stelt leerlingen voldoende in 
staat tot leren en ontwikkelen. 
 
In het merendeel van de lessen is sprake van een leerklimaat waarbij 
leerlingen actief en betrokken zijn bij de lesstof. Docenten weten hun 
leerlingen in deze lessen te prikkelen met vragen en interessante 
opdrachten die voldoende uitdaging bieden. Het 
onderwijsleergesprek is een veel voorkomende werkvorm. 
Kenmerkend daaraan is de actieve inbreng van de leerlingen en het 
hoge niveau van de inhoud. Docenten bieden regelmatig maatwerk 
aan individuele leerlingen (verdieping of versnelling, extra uitleg), 
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waarmee zij recht doen aan verschillen tussen leerlingen. 
 
In een klein deel van de door ons geobserveerde lessen zagen we 
bovengenoemde aspecten echter in mindere mate terug en enkele 
lessen waren niet op orde. Meer algemeen constateren we dat er veel 
kwaliteitsverschillen zijn ten aanzien van het didactisch handelen. Dit 
vinden wij een aandachtspunt voor de school. 
 
In de lessen zien we dat docenten leerlingen extra uitdagen wanneer 
die dat aankunnen. Dit uit zich in verdiepingsprojecten en 
mogelijkheden tot het doorlopen van de lesstof in versneld 
tempo. Veel, met name intrinsiek gemotiveerde leerlingen maken 
daarvan gebruik, blijkt uit gesprekken met leerlingen. Daarmee krijgen 
deze leerlingen kansen om zichzelf verder te ontwikkelen en uit te 
stijgen boven het verwachte niveau. 
 
Leerlingen kunnen er ook voor kiezen om een ander vak te volgen of 
het lesuur op andere wijze te besteden (bijvoorbeeld huiswerk maken, 
film kijken). De school vindt deze keuzemogelijkheid voor leerlingen 
passen bij de zelfverantwoordelijkheid voor hun leerproces. Wij zien 
kansen voor docenten om leerlingen beter te begeleiden bij het 
maken van verstandige afwegingen hierbij. De school heeft het 
didactisch model "didactisch coachen" omarmd om deze meer 
begeleidende rol van de docent uit te bouwen en in de les meer 
aandacht te besteden aan reflectie met de leerling op zijn of haar 
leerproces. 
 

Onderwijsresultaten 

Resultaten (OR1) 
 
De school behaalt leerresultaten met haar leerlingen die tenminste in 
overeenstemming zijn met de gestelde norm. 
We beoordelen de resultaten dan ook als voldoende. 
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Met name in de bovenbouw doen de leerlingen het goed. Zij 
lopen weinig vertraging op en de gemiddelde resultaten voor het 
centraal examen zijn al jaren ruim boven de norm die wij stellen. 
 
In de onderbouw zijn de leerresultaten minder overtuigend en laten 
zelfs risico's zien. De school heeft een attendering van de inspectie 
gekregen, omdat in het laatst onderzochte jaar R1 (onderwijspositie in 
leerjaar drie ten opzichte van het basisschooladvies) en R2 
(onderbouwsnelheid) onder de norm uitkomen. 
 
Indicator R1 (de onderwijspositie in leerjaar drie ten opzichte van het 
basisschooladvies) laat een onvoldoende driejaarsgemiddelde zien. 
Deze lage score is enerzijds toe te schrijven aan het feit dat slechts een 
klein aantal leerlingen met een havo- of havo/vwo advies tot de 
school wordt toegelaten. Dit sluit aan bij het beleid van het 
gymnasium: zij nemen leerlingen aan met een vwo-advies. De 
leerlingen met een havo of havo/vwo advies zijn overigens niet 
afgestroomd en zaten in leerjaar drie nog steeds op school. Anderzijds 
zijn er in 2016/2017 en in 2018/2019 ook enkele leerlingen met een 
vwo-advies afgestroomd naar het atheneum. Daarbij moet 
opgemerkt worden dat het percentage leerlingen met een vwo-advies 
ruim boven het interval van de verwachte adviezen ligt. Met andere 
woorden: de leerlingen van het Coornhert Gymnasium hebben vaker 
een vwo-advies ontvangen dan men op grond van de eindtoetsscores 
zou verwachten. 
 
Leerlingen lopen in de onderbouw weinig vertraging op (R2). In 2017/
2018 is er echter sprake van een hoger percentage zittenblijvers in 
leerjaar twee dan de landelijke vergelijkingsgroep. In dit jaar komt 
deze indicator ook onder de norm uit. Dit is een serieus 
aandachtspunt voor de school. 
 

Kwaliteitszorg en ambitie 

Kwaliteitszorg (KA1) 
 
We beoordelen de kwaliteitszorg op het Coornhert Gymnasium als 
onvoldoende. 
 
De school evalueert onvoldoende systematisch de kwaliteit van het 
onderwijsproces. Daardoor heeft men een onvoldoende fijnmazig 
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beeld van de kwaliteit van lessen en de begeleiding. Dit bemoeilijkt 
het doelgericht sturen op verbetering, waardoor de ononderbroken 
ontwikkeling van leerlingen en de afstemming van het onderwijs op 
de voortgang in de ontwikkeling van leerlingen mogelijk belemmerd 
worden (art. 23A WVO). 
De evaluatie van de onderwijsresultaten kan bovendien beter. 
 
Beleidsplannen beschrijven het stelsel van kwaliteitszorg en taken en 
verantwoordelijkheden: dit is op orde. Het stelsel van kwaliteitszorg 
staat omschreven in het schoolplan. Hierin staat dat het vormgeven 
van het kwaliteitsbeleid gebeurt volgens de driehoek van 
kwaliteitsbeleid: schoolleiding/staf – commissies – secties/docenten. 
Per functiegroep staat beschreven welke acties zij ondernemen binnen 
de processen van het kwaliteitsbeleid. Ook staan de instrumenten en 
bronnen vermeld die de schoolleiding en commissies gebruiken als 
input om de kwaliteit te verbeteren. Het schoolplan sluit aan bij het 
strategisch beleidsplan van het bestuur, en is op deelaspecten vertaald 
naar school-specifieke doelen. Deze doelen zijn op leerling-, 
leeromgevings- en personeelsniveau geformuleerd. De prioriteiten 
voor een schooljaar staan beschreven in de vorm van rode draden in 
het jaarplan. 
 
In de praktijk zagen we het hierboven omschreven stelsel van 
kwaliteitszorg ten dele terug, maar de basiskwaliteit wordt 
onvoldoende systematisch geëvalueerd. We constateren dat 
onderwijskundige doelen concreet zijn geformuleerd en gekoppeld 
aan ambities. De verschillende geledingen, secties, docenten 
en ontwikkelgroepen zijn betrokken bij de uitwerking ervan. 
De cyclische evaluatie gebeurt echter wisselend en hangt sterk af van 
personen. 
 
Ook heeft de school de leskwaliteit van het team onvoldoende in 
beeld. De transitie in het onderwijsconcept heeft veel aandacht 
gekregen van de schoolleiding en het team. Maar in de tussentijd is de 
gesprekscyclus stil komen te liggen. Wij vinden het een aandachtspunt 
dat docenten op dit moment niet duidelijk hebben wat er van hen 
wordt verwacht ten aanzien van de kwaliteit van lessen en dat zij hier 
niet periodiek feedback op krijgen vanuit de schoolleiding. (Nieuwe 
docenten krijgen deze feedback overigens wel, voor deze docenten is 
een introductieprogramma opgezet.) Hierdoor is het voor docenten 
onvoldoende duidelijk of hun lessen op orde zijn en waar zij eventueel 
moeten verbeteren. 
De schoolleiding heeft hierdoor niet scherp in beeld wat er aan 
didactische vaardigheden van docenten binnen het team aanwezig is 
en waar tekortkomingen zijn, hetgeen gerichte sturing op verbetering 
bemoeilijkt. 
 
Bovenstaande is een belangijk verbeterpunt omdat wij tijdens het 
onderzoek kwaliteitsverschillen vaststelden tussen de geobserveerde 
lessen. 
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Een ander risico van het gebrek aan een scherp kwaliteitsbeeld van 
de lessen is dat de verdere ontwikkeling in de richting van het nieuwe 
onderwijsconcept mogelijk niet goed aansluit bij het huidige 
didactische niveau van sommige docenten. 
 
De evaluatie van de begeleiding moet ook beter. De 
jaarlaagcoördinatoren evalueren in samenwerking met de mentoren 
de begeleiding van de individuele leerlingen. De bevindingen worden 
teruggekoppeld binnen de schoolleiding. Het is daarbij onduidelijk op 
welke aspecten de evaluatie gestoeld is, waardoor weliswaar een 
globaal beeld ontstaat van de kwaliteit van de begeleiding, maar geen 
sprake is van een systematische evaluatie van de effecten. Dit maakt 
het lastig om te bepalen welke verbetermaatregelen er nodig zijn om 
de begeleiding effectiever te kunnen laten verlopen. 
Leerlingen toonden zich tijdens het onderzoek wisselend tevreden 
over de begeleiding vanuit school en de mentor. 
De evaluatie van de extra ondersteuning vindt overigens wel in 
voldoende mate plaats. 
 
De evaluatie van de onderwijsresultaten kan beter. Binnen de 
schoolleiding en de secties kan meer aandacht besteed worden aan 
de analyse van doorstroomresultaten in met name de onderbouw en, 
bij tegenvallende resultaten, daaraan gekoppeld de evaluatie van 
gerelateerde aspecten. 
 
Kwaliteitscultuur (KA2) 
De standaard kwaliteitscultuur beoordelen we als voldoende. De 
school kent een professionele kwaliteitscultuur en functioneert 
transparant en integer. 
 
Op het Coornhert gymnasium is veel ruimte en aandacht voor 
professionalisering van medewerkers. De schoolleiding zorgt ervoor 
dat medewerkers bevoegd zijn en dat zij hun bekwaamheden 
onderhouden. Zo blijkt uit de verantwoording van de school op 
"Scholen op de Kaart" dat 96 procent van de lesuren wordt gegeven 
door bevoegde docenten (dit is hoger dan de benchmark), de overige 
4 procent van de lesuren wordt gegeven door docenten die 
benoembaar zijn. Uit het jaarverslag van de Stichting Openbaar 
Voortgezet Onderwijs Gouda (Stovog) blijkt dat de school in 2017 
relatief veel geïnvesteerd heeft in scholing en persoonlijke 
coachingstrajecten. 
 
We constateren ook dat de school in gezamenlijkheid werkt aan 
verbetering van de professionaliteit. Daarbij geldt dat het 
docententeam zo autonoom mogelijk functioneert. De docenten 
opereren binnen hun sectie en binnen de kaders van het schoolplan. 
Ze zijn zelf verantwoordelijk voor de ontwikkeling van hun 
persoonlijke bekwaamheid en dienen daarover verantwoording af te 
leggen. De verantwoording van de individuële docent zou daarbij naar 
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onze mening systematischer plaats moeten vinden: in de transitie 
van de klassieke context naar een meer gepersonaliseerde 
leeromgeving is de personeelsgesprekscyclus niet conform planning 
uitgevoerd. 
 
In diezelfde transitie zijn er naast de secties veel 
samenwerkingsverbanden ontstaan waarin gewerkt wordt aan de 
ontwikkeling van dit onderwijsconcept, zoals 
de onderwijscommissie (die deskundigheidsbevordering stimuleert en 
ondersteunt) en de begeleidingscommissie (deze helpt de kwaliteit, 
samenhang en draagvlak van de te nemen inrichtingsbesluiten te 
vergroten. Ze fungeert als kritische klankbordgroep voor de 
schoolleiding). 
De school constateert dat het Coornhert, in plaats van een organisatie 
met veertig "filiaalhouders” nu veel meer een team is met een 
gemeenschappelijk doel: eigentijds, leerdoelgericht onderwijs met 
maatwerk voor leerlingen met behulp van moderne lesmaterialen. 
 
Het zou de school bij het bereiken van deze ambitie helpen, wanneer 
zij niet alleen duidelijk heeft waar ze naar toe wil, maar ook een 
scherper beeld heeft van wat er nu aan kwaliteit in de school aanwezig 
is, zodat de professionalisering meer op maat kan worden ingericht. 

Overige wettelijke vereisten 

Wij hebben een tekortkoming geconstateerd binnen het volgende 
wettelijke vereiste: 
Schoolgids, ouderbijdrage. In de gids moet beter vermeld worden dat 
de ouderbijdrage vrijwillig is. 
 
De school dient deze tekortkoming te herstellen. 
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Reactie van het bestuur 4 . 
Hieronder geeft het bestuur aan op welke wijze het de bevindingen uit 
het onderzoek betrekt bij de verdere ontwikkeling van de bestuurlijke 
kwaliteitszorg en de onderwijskwaliteit. 
 
"Het College van Bestuur van de Stichting Openbaar Voortgezet 
Onderwijs Gouda kan zich vinden in de inhoud van het rapport. 
We zijn blij met de positieve conclusies en zijn voornemens de 
onderscheidenlijke aandachtsgebieden zo snel mogelijk op te pakken. 
De eerste stappen daartoe zijn inmiddels gezet". 
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Inspectie van het Onderwijs 
Postbus 2730, 3500 GS Utrecht 
T-algemeen 088 6696000 
T-loket (voor vragen) 088 6696060 
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